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Mit jelentett Önnek szegedi egyetemistának lenni?
Nekem nagyon nagy élmény volt annak idején bekerülni az egyetemre, mert 

az akkori   társadalmi-politikai körülmények miatt tőlem gyakorlatilag el volt 
zárva a továbbtanulás lehetősége. Édesapámat – aki szintén orvos volt – még 
be is börtönözték a háború után kommunistaellenes nézetei miatt.
Jeles eredménnyel érettségiztem Orosházán, de hiába értem el maximális 

pontszámot, felvételről szó sem lehetett. Elmentem fizikai munkásnak és 
ekként jelentkeztem a következő évben, mivel a fizikai munkások felvételi kerete 
magasabb volt, többet vettek fel belőlük, mint az értelmiségi gyermekekből. 
Ebben az évben szintén nagyon jól felvételiztem, így már fel is vettek.
Nagy örömmel jöttem Szegedre, az egyetemre. Életem egyik legszebb 

időszakát töltöttem itt 19-25 éves koromig. Nagyon sokat tanultunk, rengeteget 
sportoltam, első osztályú atléta voltam, versenyeztünk, megtanultam angolul, 
nem is kicsit, ami annak idején nem volt könnyű. Itt váltam felnőtté, itt éltem 
meg az első szerelmet. Máig tartó barátságok, szakmai ismeretségek fűznek 
Szegedhez, második otthonomnak tekintem a mai napig.
                                

Volt-e valaki hatással a szegedi egyetemről a későbbi életpályájára?
Orvostanhallgatóként van a legfogékonyabb korban az ember. Legendás hírű 

egyetemi tanároktól, például Jancsó, Ivanovics, Karády és Földi professzortól 
sok pozitív élményt kaptam az egyetemi évek alatt. Végzés után családi 
hátterem miatt sem Szegeden, sem Budapesten   nem sikerült szülészeti és 
nőgyógyászati osztályra bekerülnöm, ezért döntöttem – komoly mérlegelés 
után - az amerikai kivándorlás mellett, melyet édesapám nemcsak helyeselt, 
de kinti ismerettségei által elő is segített. 1969 őszén kalandos körülmények 
között elhagytam az országot és onnantól kezdve nyílegyenesen alakult 
életpályám. A 80-as évek közepén vált lehetővé, hogy az itthoni baráti és 

ÚJ KAÁLI INTÉZETET hOZOTT 
LÉTrE SZEGEDEN A hAZAI 
MEDDőSÉGKEZELÉS ATyJA

Lassan 10 éves születésnapját 
ünnepli az SZTE Alma Mater, jövőre 
a 10. Alma-weekendre és Alma 
Mater Mikulásra várjuk tagjainkat és 
családjukat.
Idén 10 éves a TIK is, 10 éves 

az egyetem első spin-off cége. 
Számos más egyetemi évforduló 
és kiemelt esemény mellett lassan 
eljön az Alma Mater életében is a 
számvetés ideje, fordulópont, ahol 
már mérlegelni kell, hová jutottunk, 
hova és hogyan tovább.
Ez alatt a közel 10 év alatt 

bebizonyosodott, nemcsak a mi lelkesedésünk fogja össze a 
baráti kör működését. A tagok létszáma, részvételük intenzitása, 
a megkeresések, tagjaink irányából jövő kezdeményezések 
is bizonyítják, szükség van ezen, Egyetem köré szerveződő 
közösségre. Az a közös „értékalap”, amit a szegedi egyetemi évek 
alatt megszereztünk, egész életünk során összeköt bennünket, 
személyiségünk részévé vált. 
Az SZTE Alma Mater a jövőben egyik kiemelt célkitűzéseként 

szeretne lehetőséget biztosítani a mikroközösségek tudásteremtő 
erejének támogatására. Az Alma Mater hisz abban, hogy 
az egyetemen végzettek közösségének tudása értékalkotó, 
megosztható tudás. Bízom benne – miként az elmúlt kilenc év 
kezdeményezései – úgy ezen célkitűzésünk is sikerrel valósul 
meg az elkövetkezendő években, s az egyetem jelmondatának 
megfelelően a tudás és szándék találkozik!
Kívánok valamennyi tagunkat békés és boldog ünnepeket! 
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szakmai kapcsolataimat felelevenítsem. Szeged e 
tekintetben is az elsők között volt,   orvostanhallgatók, 
orvosok jöttek az USA-ba, legalább 100 kolléga 
megfordult nálam valamilyen úton-módon, vagy egy 
kongresszuson vagy egy ösztöndíj keretein belül, így 
nagyon szoros kapcsolat alakult ki az Alma Materrel is.
                                 

Hogyan alakult a kinti élete?
  ’69-ben tehát elkezdtem a felkészülést az USA-beli 

pályámra. Ott gyakorlatilag semmit nem fogadtak el 
az itteni tanulmányaimból. Szinte olyan volt, mintha 
elölről kellett volna kezdeni az egyetemet. Amit itt 
megtanultam, arra rá kellett építeni angolul egy újabb 
típusú tudást, mely másfél év alatt nosztrifikáláshoz 
vezetett.
Amikor „rendbe szedtem” magam, a kinti rendszer 

szerint elkezdtem rezidensként dolgozni a szülészet-
nőgyógyászaton, a Cornell Egyetem egyik gyakorló 
kórházában. Ennek befejezése után átkerültem a 
Columbia Egyetemre, ahol 11 évet dolgoztam. Addigi 
munkásságom eredményeként – ebbe beletartoztak 
az akkor induló lombikbébi programok is – meghívtak 
az Albert Einstein Egyetemre, ahol végigjártam a 
ranglétrát, és jelenleg is clinical professor akadémiai 
státuszban vagyok. Ez azt jelenti, hogy már nem 
kötelező bemenni a műtőbe, orvostanhallgatókat, 
rezidenseket tanítani, tehát kicsit szabadabb az 
életem.
Ez biztosította annak lehetőségét is a rendszerváltás 

után, hogy 1992-ben a volt ösztöndíjasaim javaslatára, 
kérésére megnyissuk a budapesti Kaáli Intézetet. Óriási 
siker lett, egymás után jöttek a gyerekek, a szakma 

nem hitt a szemének, mivel a korábbi próbálkozások 
nem igazán voltak sikeresek.
Amint a budapesti intézet beindult, megszületett 

a döntés, hogy az OEP finanszírozza a lombikbébi 
beavatkozásokat. 1997. február 4-én megnyitottuk 
a szegedi intézetet, amelynek méretét azóta 
megdupláztuk, de mostanra újra kicsinek 
bizonyult. Az optimális betegellátás biztosítása 
érdekében     döntöttünk úgy, hogy kiköltözünk egy 
önálló, új épületbe, abba, ahol most ülünk, és nagy 
izgalommal várjuk a nyitást. ha hiszi, ha nem, ez a 
legnagyobb centrum Magyarországon, természetesen 
az összes Kaáli Intézet között is az. Európa szinten is 
nagynak számít: évente több ezer beteget lehet itt 
kezelni, melynek eredményeként  akár 1000 gyerek is 
születhet.
                                 

Hogyan emlékszik, volt olyan pont, amikor eldőlt, 
hogy ezzel a témával fog foglalkozni, vagy fokoza-
tosan alakult ki ez az érdeklődés?
  Érdeklődésem mindig – a mai napig is – nagyon 

széleskörű, sok irányú. Volt olyan, amikor legalább ilyen 
hírnévnek örvendtem a laparoszkópia területén. Én 
fedeztem fel ugyanis az optikális trokár nevű műszert, 
amelyről az USA-ban engem még ma is inkább 
ismernek, mint a magyar lombikprogramról. Minden 
10-15 évben mást csináltam, de az utóbbi 25 évben 
az asszisztált reprodukció hűséges elkötelezettje 
vagyok. A kinti első gyerek most lesz 30 éves. Az első 
lombikbabák, akik nálunk születtek, egy új generáció, 
akik például az SZTE-re járnak és lassan már saját 
családalapításon is gondolkodnak.

Prof. Dr. Kaáli Géza (SZOTE ÁOK ’68) 
Amerikából hazatért tudós, a Kaáli 
Intézetek létrehozója, az optikális 
trokár nevű műszer feltalálója, az 
Albert Einstein Egyetem klinikai 
professzora, az SZTE Senator Honoris 
Causája valamint a legnagyobb állami 
elismerések tulajdonosa. Mindezek 
mellett olyan ember...

.... aki az új szegedi Kaáli Intézet 
építkezésén egy hungarocell tömbön 
ülve, töretlen lelkesedéssel mesél 
pályája indulásáról, a tőlük származó 
sok ezer gyerekről, a tulajdonosi 
szemléletről és a lombikbébi-
kezeléseket illető jövőbeli reményeiről.
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műszereket és orvosi ellátást tudjuk nyújtani. Ezt a be-
tegek is tudják, ez sikerünk egyik titka.
                                                              

Mennyien veszik igénybe a szolgáltatást Magyaror-
szágról és mennyien külföldről?
hazánkban egymillió fogamzó korban lévő pár van, 

akik közül 20-25% meddő, különösen 35 és 45 év 
között. Nekik csak orvosi segítséggel lehet gyermekük, 
mi pedig erre a szolgáltatásra specializálódtunk. 
Összesen 25 ezer gyermekünk van már, évente 2000 
születik.        
                                                           

Bele szokott-e gondolni abba, hogy 25 ezer gyer-
mek tulajdonképpen Önnek köszönheti az életét?
Nagyon nehéz szavakban kifejezni azt a 

megelégedettséget, örömöt, amit ennek a 25 ezer 
gyermeknek a megszületése jelentett számomra. 
Néha úgy tekintem, hogy ezért érdemes volt élni. 
Eredményeim elismerésével az ország, az egyetem 
sem maradt adós. Senator honoris Causa lettem a 

Szegedi Tudományegyetemen, kaptam kitüntetést 
a diákköri munka több évtizedes támogatásáért, 
a Laparoszkópos Társaság, a Nőorvos Társaság 
tiszteletbeli tagja vagyok. Megkaptam a Kármán 
Tódor-díjat, a Köztársasági Elnöki Aranyérem és 
a Magyar Köztársasági Érdemrend Tisztikeresztje 
tulajdonosa vagyok, díszpolgári kitüntetésben 
részesültem   Orosházán és Sarkadon, tehát nem 
panaszkodhatom. A magyarság egyetemes érdekében 
tett erőfeszítéseimért az USA-ban George Washington 
díjjal tüntettek ki.         
Néha Arany János szavaival élve úgy érzem, „több 

a hírnév, mint az érdem”, de egy dolog vitathatatlan, 
hogy munkatársaimmal együtt valami olyat tettünk le 
az asztalra itt Kelet-Európa közepén, amivel eddig sen-
ki nem próbálkozott és eddig senkinek sem sikerült.                
Fáradozásaink eredményeként a világ egyik legna-
gyobb és legeredményesebb lombikbébi centrumá-
val Magyarország büszkélkedhet.  Mindez nem egyik 
napról a másikra jött létre. hosszú évtizedes szívós, 
kitartó, odaadó munka eredménye. Az ember menet 
közben hozzászokott ehhez a tudathoz.   Érdekesség-
ként szeretném megemlíteni, hogy míg más területen 
a magyar orvosok külföldön próbálnak szerencsét, a 
mi orvosaink nyugati tapasztalatszerzés után jöttek 
haza  és megtalálták számításaikat a Kaáli Intézetben. 
És itt nem csak anyagi megbecsülésről van szó. Olyan 
környezetben és körülmények között dolgoznak, mint 
nyugaton és a szakmai ismeretek elsajátítása után tel-
jes az  önállóságuk is.

Nemrégiben Orosházán voltam 
egy úszóversenyen, amit szpon-
zorálok. Odajön hozzám egy nő 
pityeregve, a mellette álló 7-8 éves 
kisgyerekkel, aranyéremmel a nya-
kában, és nagy büszkeséggel azt 
mondta: „Jaj, professzor úr, ő ma-
guktól van, és van még egy kisebb 
is, ő is maguktól van.” Alig tudok 
elmenni olyan helyre, ahol ne ta-
lálkoznék „saját termésű” lombik-
bébikkel.
                                 

Miért döntött úgy, hogy hazajön?
A Kaáli Intézet a világ egyik leg-

nagyobb intézményrendszerévé 
nőtte ki magát, amit egyre nehe-
zebb volt külföldről igazgatni. Ez a 
hazaköltözés azt jelenti, hogy hu-
zamosabb időt töltök itt és „hands 
on” módon tudom kezelni a prob-
lémákat. Mint most maga is látja, 
az új szegedi intézet létrehozása 
mérhetetlen kihívás. Ez már a ti-
zedik épületünk, amit saját erőből, 
saját terveink alapján építünk. Az 
egyik jellegzetessége intézetrend-
szerünknek, hogy bármelyikbe 
jelentkezik egy pár ellátásra, meg-
szólalásig ugyanolyan környezetet, 
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 Mi a cél a jövőben?
Mi minden szembejövő kihívásnak eleget fogunk 

tenni. Én nagyon remélem, hogy a kormány és 
az egészségügyi kormányzat talán mérlegeli, 
hogy a meddőségkezelésből származó több ezer 
gyermeknek milyen demográfiai jelentősége van. 
Amennyiben igen, akkor ez az épület is előbb utóbb 
kicsi lesz. Minden próbálkozás, amit eddig ebbe az 
irányba tettünk, sikeres volt. Miért ne sikerülne ez 
is? Ez több gyereket jelent, ami a fiatal pároknak 
boldogságot, a nemzetnek meg   szaporodást, 
erősödést hoz, az intézet dolgozóit pedig nagyon jó 
érzéssel tölti el. Itt mindenkire érvényes a „Win, win, 
win”, kifejezés, hiszen mindenki győz, ami manapság 
ritka.

A Kaáli Intézet legfontosabb feladata a 
magas szintű, eredményes betegellátás 
biztosítása. A lombikbébi kezelések 
szakmai színvonala objektívan mérhető a 
létrejövő terhességek arányával. Az Intézet 
terhességi mutatói nemcsak megfelelnek 
az európai elvárásoknak, de azokat meg 
is haladják. Az Intézet munkatársainak az 
elmúlt évek alatt sikerült csökkenteniük a 
többes ikerterhességek előfordulásának 
gyakoriságát.
A következő táblázat különböző életkor 

csoportokban mutatja be a Kaáli Intézet 
kezelései során létrejött terhességek 
százalékos arányát (2000-2008). A 
táblázatban szereplő eredményekből tisztán 
látható, hogy az életkor előrehaladásával 
egyértelműen csökken a teherbeesés 
esélye.

Kor Beültetett embriók Létrejött terhesség
35 év alatt 1,9 41,7%

35 és 40 év között 2,1 39,6%
40 és 42 év között 2,5 23%
42 éves kor fölött 2,5 8%

A Kaáli Intézet kezeléseinél a 
teherbeesés aránya: 29,7%

(75,6% egyesterhesség, 22,3% 
ikertehesség, 2,1% többes ikerterhesség)
Összehasonlítva az európai klinikák 

2009-es eredményeivel:

Az európai kezeléseknél a 
teherbeesés aránya: 23%

(78,3% egyesterhesség, 20,7% 
ikertehesség, 1% többes ikerterhesség)

Az európai lombikbébi kezelések 
eredményességének átlagát a human 
reproduction folyóiratban minden évben 
közlik. (Assisted reproductive Technology 
in Europe, 2004. results generated from 
European registers by EShrE. human 
reproduction 2008,23:756-771).
Forrrás

A KAáli intézet KezeléseineK eredményessége, A 
teherbeesés ArányA

http://kaali.hu/kezeleseink-eredmenyessege/

